
Interviul cu un actor poate fi desi
gur un lucru obişnuit, de rutină pro
fesională. După cum poate năzut să 
fnsemne şi altceva, dacă fn răgazul 
celor două-trei ore de conversaţie în
cercăm să nu uităm că, inainte de toate, 
stăm de vorbă cu un om, că ar fi păcat 
şi nedrept ca o valoroasă experienţă 
scenică, de o viaţă, să nu fie fmpăr
tăşită şi altora, mai ales cînd această 
viaţă a fost şt rămîne una fn intregime 
închinată ti'Cl trului, devenit familie şi 
rost şi destin. 

Cu aceste gînduri am fntflntt-o pe 
Ileana Ploscaru, in Constanţa unut sfîr
şit de mai 1 986. Răspunzînd cu fran
cheţe fntrebărilor puse, dincolo de cu
vinte, privirea şi vocea şt gindurile 
llenei Ploscaru, legănate de valurile 
ghicite ale mlirti, păreau sli scoată me
reu la iveală, la ţărmul convenţional 
al conversaţiei noastre, fragmente de 
timp, menite s/1 nu-şi epuizeze nicio
dată toate înţelesurile. 

Ileana 
Ploscaru : 
"Dacă ar fi s-o 

de la capăt, 

. 
IaU 

tot aşa aş face totul' ' 

- Ce-aţi vrea sii vii intreb, Ileana 
Ploscaru ? 

- Ce vreţi dumneavoastră. Bănuiesc 
că ştiţi mai bine decit mine ce mă pu
teţi intreba ... 

- O să vorbim despre debut ceva 
mai incolo. Deocamdată v-aş ruga 
sli-mi răspundeţi la o intrebare pe 
care am pus-o şi altor colegi de-ai 
dumneavoastrli : ce este un actor ? 

- Cred că este un om cu un suflet 
atit de plin, că simte nevoia să-1 des

chidă şi să-I dea tuturor. Altfel nu-mi 
pot imagina de ce mă bucură atit de 
mult cind pot face oamenii sA ridă sau 
să plîngă la spectacolele mele. Asta in
seamnA că sufletul meu a ajuns la su
fletul lor. Mie, tocmai lUCl'Ul ăsta mi se 
pare esenţial pentru un actor. Cind sint 
pe scenă nu mă gindesc la public, dar 
ellistă ceva pe care n-aş putea să-1 de
finesc exact - cAci aud şi rlsetele şi 
liniştea unei s!U lncremenite - iar din 
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In rolul Laurci Ciobanu, din piesa 
"Arborele genealogie" de Lucia 
Demctrius ... 
... şi in cel al Elizei Doolittle din 
"Pygmalion" de G. B. Shaw 

acest ceva se naşte o dorinţă extraordinară 
de a convinge publicul de momentul pe 
care-I trăiesc pe scenă, indiferent de ce 
aatură ar fi el. Nu ştiu dacă asta se 
cheamă fiică de public sau frică de ne
putinţa mea de a face credibil un rol, 
un spectacol, dar să ştiţi că şi această 
dorinţă de a convinge intră in definiţia 
actorului. 

- Ciad are un actor sentimentul că 
a mers pinA la capAt in crearea unui 
rol ? 

- Nu ştiu dacă am spus vreodată "am 
făcut totul" . Poţi să ai şansa să dibuieşti 
personajul de la Inceput, poţi să intri in 

premieră cu incertitudini, cu nemulţumire 
lăuntrică. Mie mi s-a reproşat deseori 
- chiar şi In şedinţe 1 - că sint veşnic 
nemulţumită. Sigur că, In afară de mo
nodramă, In rest eşti legat de parteneri 
1ii, dacă spectacolul este nelmplinit, nu 
poţi avea certitudinea că, la rindu-ţi, ceea 
ce faci este bine şi Implinit. Mi s-a in

timplat ca la , Pygmalion, in Eliza, tot 
timpul să mi se spună sA zimbesc in 

actul IV, iar 1pie nu-mi venea deloc să 
zimbesc. Cronicile - care au fost foarte 
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bune - mi-au reproşat totuşi neimplini
rea actului IV. Nu lnţelegeam ce se in
timpUl. şi, după vreo cinci ani, Intr-o 
noapte, inainte de a adormi, am lnţele:;; 
şi de ce trebuia să zimbesc şi care era 
neimplinirea actului IV. Se mai intimplă 
u neori şi aşa. La Hecuba, Silviu Purcă
rete a avut o idee năzdrăvană, cum mi 
s-a părut mie atunci : să fac tot rolul cu 
voce de cap, contrar părerii mele despre 
felul cum trebuie interpretat teatrul an
tic. l-am spus că mi-e frică, dar că mă 
las pe mina lui, iar dacă o să iasă prost 
păcatul lui să fie. Am mers cu o Incre
dere oarbă pe rol, aşa cum mi-a cerut el. 
Experienţa a reuşit, spectacolul a avut 
tragism din plin, dar nimeni n-a realizat 
mij loacele actoriceşti cu care am lucrat 
eu acolo. In schimb, la Nebuna din Cbail
lot, nici acum nu sint lmpăcată cu ceea 
ce-am făcut In Aurelie. 

- De ce ? 

- Pentru că nici pină azi nu ştiu 
ce-ar fi trebuit să fac. Am rămas plnă 
azi cu o neimpăcare. Poate că a fost 
bine, dar pe mine nu m-a mulţumit. 
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- Pentru că aţi amintit de Hecuba, 
şi ştiu cA aţi jucat destul de mult 
teatru antic, v-aş ruga să-mi răspun
deţi şi la o altA intrebare, Ce gen de 
resurse - spirituale şi profesionale -
îl sint necesare unui actor pentru a 
juca, astăzi, teatru antic ? 

- Experienţa mea cu Hecuba urma 
unei amintiri : făcusem figuratie intr-un 
spectacol clujean, in care rolul titular 
era interpretat de o mare actriţă 
Magda Tilvan, care-I juca bineinţeles 
-clasic. Cred că tn materie de teatru antic 
totul depinde azi de regizor şi  de ideile 
lui. A juca, de exemplu, teatru antic in 
aer liber nu este acelaşi lucru cu a-1 
juca pe scenă. Faptul că noi l-am jucat 
chiar pe plajă era u n  element in plus. 
Sint nişte condiţil naturale de care tre
buie, să ţii cont : zgomotul mării, di
recţia vintului sau, dimpotrivă, lipsa 
vintului. Regizorul Imi ceruse voce de 
cap In Hecuba pentru eli zgomotul mării 
era intr-un registru grav, peste care nu 
mai trebuia să se suprapună şi registrul 
meu grav. La Histria, in schimb, cind 
run jucat Clitemnestra, in Covorul de 
purpurA (scenariu de teatru antic după 
legendele Atrizilor), regizorul nu mi-a 
mai cerut acest lucru şi am jucat cu 
vocea mea obişnuită. Bucuria de a-ţi des
-coperi noi resurse, noi mijloace actori
ceşti, este formidabilă, dar ea depinde 
azi de regizor. Cit despre teatrul antic, 
cred că el poate să intereseze Jn conti
nuare spectatorul contemporan, şi este 
păcat cd experienţa de la Constanta, in 
acest domeniu, nu s-a continuat. Lumea 

ar fi venit la acest gen de teatru antic, 
In aer liber, poate mai lntll din curio
zitate, dar apoi şi dintr-o necesitate lă
untrică, pentru cA sint şi astăzi destui 
-spectatori care ne lntreabă de ce nu re
luăm seria acestor spectacole de teatru 

antic, jucate In fapt extrem de puţin, 
faţă de efortul artistic investit In ele. 
Să nu uităm, pe de altă parte, cit de 

importantă este, pentru dezvoltarea pro
fesional! a unul actor, abordarea teatru

lui antic, şl a marelui repertoriu clasic, 
·tn general. 

- Dar In cazul dramaturciel con
temporane şi, In speţll, al celei rom4-

neştl, actuale şi de actualitate, cum 

se prezlntl lucrurile, din punctul de 

vedere al actorului ? 

- Sigur eli ţl-e mal la fndemlnă sll 
joci Intr-o piesli contemporană. Dar e nu

mal aparent mal uşor, In fond e poate la 

fel de greu, dar din alt punct de vedere. 

Ioana d'Arc, in "Ciocirlia" de 
Anouilh, şi Si-Fin in ,.Taifun" de 
Tao-Iui 
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In ,.Papa se lustruieşte" de Spiros 
Melas (alături de Marrel Anght'
lescu) şi in rolul titular din ,.Este 
vinovată Corina ?" de Laurenţiu 
Fulga (parteneră Marcela Sassu) 

Cind joci Andromaca trebuie sA-\1 con
struieşti personajul imaginindu-ţi senti
mentele sale posibile, relaţiile sale po
sibile cu celelalte personnje, pînă ajungi 
la o părere a ta despre personaj, care 
poate fi accC'ptntft sau nu, dar nu ştii cit 
e de realA ln fond, cit e de ,.adevărată" 
această imagine a personajului. I n  dra
maturgia contemporană nu te mai iartli 
nimeni dacii greşeşti : spectatorul işi 
poate da seamo mult mai repede dacă, 
aşa cum i-ai imagi nat tu, oamenii pe 
care-i joci există snu nu in realitate, 
şi-atunci firescul şi cotidianul trebuie să 
le ai ln tine, nu poţi nici o cl ipă ,.trişa". 

- Cred că am putea să ne întoar
cem acum şi la debutul dumneavoastră 
scenic. Intre Giadnta din Fîn tîna 

turmelor de Lope de Vega, jucatli. în 
1951 pe scena Naţionalului clujean, şi 
Edith Piaf din Nu regret nimi c  de 
Tania Masalitinova sau doamna OrbaR 
din Joc de pisici de Orkeny Istvan, 
pe care le jucaţi in continuare, cu 
mare succes, şi in acest an, 1986, iată, 
sint 35 de ani de teatru. Ce-şi aduce 
aminte actrita de azi despre debu
tanta de odinioară ? 

- Jucam cu Luchian Botez ln rohtl 
Comandorul u i ,  cu Nae Voieu (Nae Voicu 
mi-a fost profesor), iar partenerul meu 
din�ct era cel care mi-a fost ea un adevii
rat tată in teatru, DoN'l Urlăţ<'anu. In ace
laşi an aveam să joc cu Vraca şi cu 
Storin, care erau invitaţi in spectacol. 
Făcusem figuraţie pe scena Naţionalului 
clujean, dar faptul că aveam asemenea 
parteneri, că jucam alături de foştii mei 
profesori... ce mai, cred că am fost total 
inconştientă, şi de emoţie nici nu mni 

intelegeam ce se petrece in jurul meu. 
Eram şi foarte tlnără, nici nu implinisem 
20 de anl. Poate că norocul meu a fost 
că era un rol mititel şi incd de atunci 
am lnvăţat să nu dispreţuiesc nici un 

fel de rol, oricit ar părea de insignifiant. 
De altfel, primul premiu de interpretare 
mi 1-a adus, ln 1952, tot un rol mic, 

Zamfirn din Gaiţele lui Kiriţescu. E anul 

In care am jucat Spiridon, pentru ca 
apoi, ln 1955, să joc şi Ziţa, din O noapte 
furtunoasli. Am fost Guliţă din Chiriţa 

in provincie, Magda din Arcul de triumf 
de Aurel Baranga şi Latira Ciobanu din 
Arborele eenealogic de Sidonla Drăgu
şanu. Din dramaturgla universalA, nu 

uit că la Cluj am jucat Eliza din Pyg
malion de Shaw, Isabella din MAsuri 

pentru mAsuri de Shakespeare, Ioana 

d'Arc din Clocirlla lui Anouilh, Miran-
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Vasilisa in .,Azilul de noapte" 

dolina din Hangiţa lui Goldoni, Ofelia 
din Hamlet, şi poate că Intre atltea altele 
s-ar cuveni s-o mai amintesc mAcar pe 
Valea din piesa lui Arbuzov Poveste din 
Irkutsk. 

- V-aţi stabilit, din 1961, la Con
stanţa. Cum vi s-a pArut, dapA CluJ, 
publicul constlinţean ? 

- SA nu credeţi cA m-a dezamAgit, 
-chiar dacA nu mai era format, In majo-
ritatea lui, din studenţi şi cadre didactice 
universitare. Numai In aparenţli. publi
cul constănţean este avid de comedie. 
Noi am avut, mai ales In ultimele sta
giuni, surpriza unui public uluitor de 
receptiv la dramA şi tragedie. Aşa că 
dacA la marele nostru succes de casA cn 
Papagallţa şl curcanul de Robert Tho
mas, In care eram Alice Cosric, se rtdea 
douA ore continuu, trebuie să ştiţi cii 
ni<'i Andromaca, unde deţineam rolul ti
tular, nu s-a jucat cu săli goale, iar 
arum, la Joc de pisic!, se ride dar se 
·şi plinge in sală. Şi vorbesc despre pu
blicu1 constănţean propriu-zis, nu despre 
·cel din stagiunillc estivale. 

- Sînteţi una dintre actriţele pre
ferate ale publicului constlinţean, Cu 
.ce roluri l-aţi cucerit ? 

Ellida in .,Femeia mlirii" 

- Mi-ar fi greu sll. vA spun cu care 
anume dintre ele, deşi, evident, nu toate 
au avut acelaşi succes. Poate cii publicul 
se cucereşte nu numai cu un rol sau 
altul, ci cu acea dorinţA de a convinge, 
de care v-am vorbit, şi cu credinţa pe 
care o pui In toate rolurile pe care le 
faci. In primul an, Ia Constanta, am ju
cat Irina din Trei surori a lui Cehov şi 
Caterina din piesa lui Dan Tărchilă 
Marele fluviu işl adunA apele, Dar să 
le amintim, dacA vreţi, doar pe cele mai 
Importante. Din dramaturgie universalA : 
Catarina din Femeia lndlirlitnicli de 
Shakespeare, Anna din Anna Christie 
de O'Neill, Gittel din Doi pe un balansoar 
de Gibson, Ellida din Femeia mlirii de 
Ibsen, Vasillsa din Azilal de noapte de 

Maxim Gorki, Doamna Quickly din Ne
vestele vesele din Windsor dE' Shake

speare, Hannah din Noaptea iguanei şi 
Lady din Orfeu in infern de Tennessee 
WilUams, Isabella şi Ioana ·nebuna din 
lsabella, trei caravele şi un mare min
cinos de Dario Fo. 

- Şi din dramaturgia româneascli ? 

- Manuela din Fiicele de Sidonia Dră
guşanu, Corina din E vinovatii Corina ? 
de Laurenţiu Fulga, Alexandra din Tra
vesti de Aurel Baranga, Ea din Ness-cafe 
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Alexandra Dan, eroina piesei "Tra
vesti" de Aurel Baranga 

cu aproximatii de Paul Everac, Oana din 
Viforul lui Delavrancea şi Viorica din 
Micul infern de Mircea Ştefănescu, Co
mentatorul din Clipa, după romanul lui 
Dinu Săraru, Ileana din Credinţa de Ion 
Coja şi Irina din Scaunul de Tudor Po
pescu, ba chiar şi Ionescu Perjoiu din 
Mielul turbat de Aurel Baranga. 

- Citeva dintre aceste spectacole -
Nevestele vesele ... , Ness-cafe cu apro
ximatii, Isabella, trei caravele... şi 
I ntre noi doi n-a fost decit tăcere de 
Lia Crişan - le-aţi lucrat cu cel care 
ne-a fost, cred, un prieten comun : 
regizorul Ion Maximilian. Cum era 
Max, cum lucra 1\tax, şi cum se lucra 
în genere cu el ? 

- Er·a foarte inventiv in repetiţii, foarte 
i n teligent, cult, spiritual, te stimula foarte 
mult în crearea rolului. Fără să-ţi dea 
ind i caţiile sever şi rigid, ştia să te aducă 
exact unde trebuia. Iţi st imula gindirea 

şi imagi naţia, ceea ce era foarte bine. 
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- Dar, in principiu, cum ar trebui 
să lucreze un regizor pentru ca actrita 
Ileana Ploscaru să fie stimulată în 
crearea rolurilor sale ? 

- Regizorul ideal pentru m i ne a fost 
regizoT'UII. care m-a obligat de la 
început şi ptnă la sfîrşit să repet 
fără relaxan'. Care nu mi-a per
mis, in ziua următoar"<', srt am aceeaşi 
t•epetiţie. Sau ma i .  hună sau mai proast[t 
dar să nu fie aceeaşi.  Care sft nu mit 
menajeze n iciodată dacă lucrurile nu-nti 
iPs bine . Pentru mine, ca actriţă, repe
t itia a fost intotdeauna lucrul c<'l mai 
important. Plăcen•a mea !"ra 's[t pl!"c d!" 
la repetiţie obsroată el!' ceea C!" am fi"tcut 
sau ar fi trebuit să fac, să nu pot sft 
dorm preocupată de rol, să caut m!"reu, 
după fi('care rep!"tiţie, ce puU'am aduce 
nou mîine, in :rf'PCt iţia următoare. C!'le 
mai chinuitoare repetiţii  sint cele care 
lincezPSC şi curg. Dacă un regizor nu 
ari' totuşi măcar un strop de duritate in 
r!"pPt iţie, imi lasă impri'S.ia unui condu
cător care nu vrea ceva anume sau nu 
ştie ce Vfl'a şi-atunci nu-l inteleg de ce 
P regizor. Mă enervez cind văd că repe
t itia e proastă şi rE'gizorul o lasă să 
curgă. 

- Există o anumită muzicalitate, 
nu numai a frazei sau a tonurilor ac
triţei Ileana Ploscaru, ci şi a prezenţei 
sale scenice, o armonie a cărei esenţă 
n-o pot numi altfel decit prin aso
ciere cu muzica. Daci aserţiunea mea 
nu e greşită - şi cred că nu este -
de unde ar putea să vină acest liant 
al expresivităţii, această cheie anume 
a portativului rolurilor create · de 
dumneavoastră ? 

- Nu m -am gindit n iciodată la asta. 
Dar nu se poate să nu fie o armonie 
intre cuvint, frază, mim ică, g0st , atitu
dine, expresia scenică nu poat e fi decît 
un tot unitar. Sigur că nu le cauţi, pP 
fiecare in parte, ele vin, poate d in dă
ruirea actorulu i ,  din fuziunea cu rolul. 
Sînt roluri unde cauţi anwnite detal ii ,  
tonuri, dar odată găsite ele trebuie ar
monizate cu gestul, cu atitudinea. Un 
actor nu poate sta inert in scenă. Tot 
corpul trebuie să partidpe la ceea ce 
simţi, 1a ceea ce ţi  se intimplă. 

- Legat de această expresie scenică, 
a actorului, dar şi a spectacolului, 
cum simte un actor scenografia in 
care joacă ? Cind il ajută şi cind nu ? 
In care gen de scenografie v-aţi sim
ţit stimulată să jucaţi ? 

- Bineinţeles că scenografia are un 
rol foarte important intr-un &pectacol, ca 
şi intr-o creaţie actoricească, de altfel. 
Se tntimplă să repeţi foarte greu tn de
cor marcat şi să te regăseşti de-abia 
atunci cînd apare scenografia propriu-
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zisA, dar se poate Intimpla şl invers. 
Nu-mi place scena IncArcatA, care nu-i 
mai lasă actorului spaţiu de joc, care-I 
obligA la o mişcare stereotipă, banală. 
Mi-ar plăcea sA joc intr-o scenA aproape 
goală, chiar dacA aş fi obligatA să stau 
nemişcatii şl totuşi să umplu eu scena. 
Mi-ar plAcea şi o scenă IncArcatA de 
practicabile şl · ţevi, cu condiţia să nu 
existe Iocşor pe care să .1u-1 pot folosi. 
Important e ca regizorul să se priceapă 
s4-ţi dea sarcini actoriceşti pe toată su
prafaţa decorului, nelăsindu-1 să existe 
numai In sine, aşa cum, uneori, se mai 
tntlmplă. 

- Care sint dorinţele unui actor 
romAa, legate bineinţeles de profesiu
DM sa, in anul 1986 ? 

- SA joace. Asta e dorinţa supremă 
a oricărui actor. Asta inseamnA să jpace 
texte de valoare, interesante, complexe. 
SA joace mult un spectacol. Or, asta nu 
mai ţine de virstA. DupA pArerea mea, 
actorul nu are virstA. E adevărat că 
virsta fizicA lşi spl!lne şi ea cuvintul la 
un moment dat, dar sigur că nu la toţi 
la fel, sA zicem ca la termenul de pen
sionare din viaţa "civilă" .  Actorul nu 
are altA menire decit să joace. DupA cttă 
minte am, la virsta fizică pe care-o am. 
eu aş fi in stare să joc Guliţă şi-acum. 
In actor existA o astfel de neostoită ti
nereţe spirituală, o tinereţe fArA bătri
neţe a sufletului, a capacitliţii sale de 
dăruire totală pe scenă, şi trebuie să vă 
spun că am fost fericită ori d'e cite ori 
regizorii m-au distribuit in roluri de 
mare solicitare, şi fizică şi psihică. Mi-a 
fost frică doar de rolurile in care trebuia 
să-mi stiipinesc clocotul sufletesc, de 
Ofelia, de 1sabella din MAsurii pentru 
mAsurii, şi chiar de Ellida din Femeia 
mArii de Ibsen. 

- FiindcA, orice am face, nu sintem 
decit muritori, ce credeţi că sintem 
datori să lAsAm in urma noastră ? 

- Actorul nu lasă in urma lui decit 
amintiri. Dar cred că mai este obligat 
să lase ceva. Am avut fericirea ca I n  
Cluj să gAsesc o pleiadă de mari actori, 
care m-au ajutat - şi nu numai pc 
mine - să mă formez ca actriţo., şi cred 
că acum datoria mea este să mă port la 
fel faţă de tinerii mei colegi. Cred că 
asta este obligaţia morală a actorului : 
să aibă grijă, In continuare, de viitorul 
teatrului românesc. Nu numai Institutul ,  
fiecare colectiv are oameni de valoare 
care pot pune u mărul la formarea pro
fesională a tinerilor actori , pentru că 
cizelarea mijloacelor actoriceşti la tineri 
parcă tot mai bine o poate 1:1rmări un 
actor matur, cu experienţă scenică. 

- Ce Joc ocupA norocul sau şansa 
in viaţa unui actor ? 

- Cred că se poate vorbi şi de şansă 
sau de noroc. AceastA şansă e legatii 
mai lntiJ de valoarea, dar şi de compo
nenţa colectivului ln care intri. Dacă 
sint trei actori de acelaşi gen, ca la Na
ţionalul din Bucureşti, sigur că al patru
lea sau chiar al treilea are mai puţine 
şanse sA j oace. Depinde apoi de regizo
rul sau regizorii pe care-i găseşti ln co
lectivul unde te duci. Dar cea mai im
portantă "şansA", cred eli. e şansa de a 
fi obligat să joci foarte variat ca gen. 
Acesta e cel mai important lucru pentru 
un actor, ca sll. nu se plafoneze. Aş avea 
curajul sll.-mi compar repertoriul de-o 
viaţă cu al oricărui alt actor, şi aş zice 
că puţini au avut o asemenea şansă ca 
mine. De la antic la modern, am trecut 
prin aproape tot ce poate juca un actor, 
am avut posibilitatea sA joc de fiecare 
datA altceva, sll.-mi descopAr noi mij
loace actoriceşti, noi faţete ale talentu
lui, ale disponibilltAţllor mele creatoare. 

- Din dramaturgia romAneascA ac
tualii, ce roluri v-au plAcut mai mult ? 
Şi ce gen de roluri v-ar plAcea să 
jucaţi ? 

- Mi-a plăcut şi Comentatorul din 
Clipa şi rolul Irinei din Scaunul de 
Tudor Popescu, mi-ar plăcea să joc şi 
Intr-o comedie plină de nerv, dar parcă 
acum se scriu prea puţine roluri pentru 
virsta mea. Am avut, iată, şi o neşansă : 
aceea de a nu_ se fi montat la timp, in 
teatrul nostru, dramaturgia lui D. R. Po
pescu, autor in ale cărui piese mi-aş fi 
dorit să joc... Textul din Scaunul lui 
Tudor Popescu era foarte scurt, dar avea 
două replici care imi incintau sufletul... 
Mi-ar fi plăcut să existe o piesă ca Jocul 
vieţii şi al morţii în deşertul de cenuşă 
de Horia Lovinescu, in care să fie insă 
un rol principal feminin. Dramaturgii 
noştri - şi avem astăzi, in teatrul româ
nesc contemporan, dramaturgi cu ade
vărat importanţi, unii chiar de valoare 
europPană - ar trebui poate să se gin
deascA mai mult şi la actorii care există 
şi care le pot crea rolurile pe scenă. 

- Sînteţi mu)ţumitli de modul cum 
reflectă critica teatrală crearea aces
tor roluri, pe scenă ? 

- In ceea ce priveşte cronicile, sigur 
că cxistii o mai veche nemulţumire in 
mine. Nu referitor la ceea ce se seri� 
despre mine, cit in legăturii cu cronica 
teatrală in general. Poate şi pentru fap
tul că am fost obişnuită cu cronici care 
analizau mult mai mult profesia acto
rului, care acum e cam expediată. Cutare 
:;;-a "incadrat" sau nu in viziunea regi-
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Intruchipind-o pe Edith Piaf, in 
recitalul ,.Nu regret nimic", după 
monodrama Taniei Masalitinova 

zorului, altul a fost .onorabil" sau nu
mai "corect" , analiza critică a interpre
tării unui rol Iimitindu.-se deseori la un 

singur cuvtnt. ·Inainte vreme, cronicile 
teatrale se făceau d'e multe ori prin 
"sondaj " : nici nu ştiai cind este croni
carul in sală, şi de multe ori poate că 

era mai bine. Pe de altă parte, in unele 
cronici se realiza şi o urmărire a evo
luţiei actorului, era sesizat bătutul pa
sului pe loc sau erau viu comentate evo
luţiile neaşteptate, surprinzătoare din
tr-un punct de vedere sau altul. Pentru 
actor, cronica este sau ar trebui să fie 
foarte importantă. Nu discut acum cit 
trebuie să fie de obiectiv!, ci despre ne
cesitatea actorului de a-�i avea oglinda 
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in această cronici'!. Sli vadă cind nu mai 

merge bine intr-un rol, cind nu mai 

creşte profesional , cind şi cum a incPpllt 

eventual să se repete. Mi-ar plăcea să 
existe apoi şi cronici gen studiu , dt•di
cate cite unui actor, şi care sll-1 u rmă
rească de la debut pinii u nde a pulut 

să ajungă la un moment dat, in creaţia 

u nui rol i m portnnt. Cred eli ar fi foarte 
interesant şi poate că revista "Teatrul·' 

ar putea să incerce să facă şi uşn Ct'li<l . 

- Deocamdată nu ştiu cit spaţiu O· 
să-i acorde interviului nostru, pe care, 
cu părere de riu, trebuie sii-1 apro
piem de sfîrşit. Nu inainte insii de a 
vă mai pune miicar o singură intre
bare, Ia care vă rog nu atit să-mi 
răspundeţi, ci sA vă riispundeţi : ce
rol a jucat şi joacli in viaţa dumnea
voastră marea ? 

- Marea e foarte aproape de firea. 

mea. Există - incerc să mă compar ! -
o nelinişte a mării, pe care o regăsesc 
de multe ori şi i n  mine. Ca să nu mai 

vorbesc de bucuria de a-ţi odihni ochii 

şi sufletul pe o intindere nemărginit/!. 
Cu riscul de a deveni pu�in prozaici'l, 
am să vă spun eli, pe de altă parte, deşi 
nu sint un bun înotător, mă simt sur

prinzător de in elementul meu inotind 

sub apă, cu ochii deschişi... Din punct 
de vedere al profesiei, marea mi-a 'dat 

două bucurii de neuitat : una a fost la 
Histria, cind am jucat Clitemnestra, in 

gura de mare inchisi!. acolo, a doua a 
fost Hecuba. Unde in altă parte le-aş 
fi put\lt juca ? Acum mi se pare că nici 
n-ar fi fost bine să le joc pe scenă . . .  
Cind am venit aici n u  m-am gindit la 

toate astea, dar bucnria am simţit-o in 
mine tot timpul, fără s-o ştiu. Poate că 
aşa trebuia să fie. Sau, cum zic In J()C 
de pisici : "Dacă ar fi s-o iau de la ca
păt, tot a�a aş face totul. Aşa a fost 

frumos".. . Ei, dar ce-i cu dumneata, de 
ce taci ? Sper c! nu te-am dezamăgit ? 

- Daci aş putea şi eu si sper 
acelaşi lucru ... 

Convorbire realizată de 
Victor PARHON 
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